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سرویس سیاسی - یکی از نمایندگان مجلس شورای اسلامی خواستار 
بازنگری دولت در لایحه بودجه ۱۴۰۳ کشور شد.

احمد راســتینه هفشجانی نماینده مردم شــهرکرد در مجلس شورای 
اســلامی در جلســه صحن مجلس در تذکری شفاهی با بیان اینکه »کلیات 
بودجه ارائه شــده برای بودجه ۱۴۰۳ انطباقی با اهداف برنامه هفتم توســعه 
ندارد«، اظهار کرد: در لایحه ارائه شده تعیین تکلیفی در زمینه یارانه های پیدا 
و پنهان انجام نشــده است؛ همچنین برای ناترازی انرژی و سایر ناترازی ها 
تدبیری نشده است. مهم تر از همه در بحث همسان سازی حقوق بازنشستگان 
که باید طبق حکم برنامه هفتم ۴۰ درصد همسان سازی صورت گیرد، منابعی 

دیده نشده است.وی ادامه داد: بنابراین یا دولت باید بازنگری کند یا به عنوان 
عضوی از کمیســیون تلفیق عرض می کنم با این وضعیت ما دلیلی بر تائید 

کلیات بودجه نخواهیم داشت.
این نماینده مجلس با تاکید بر اینکه بودجه کارکنان دولت باید عادلانه 
دیده شود، گفت: متاسفانه امروز کارکنان خدوم راه و شهرسازی که بار اصلی 
توســعه کشور متوجه آنهاست در اعتبارات، فوق العاده دریافت نمی کنند یا 
وضعیت دریافتی وزارت کشــور و جهاد کشاورزی تفاوت فاحشی با دیگر 
دســتگاه ها دارد. انتظار می رود پرداخت عادلانه نسبت به همه دستگاه ها در 

بودجه ۱۴۰۳ اعمال شود.

راستینه یکی از نمایندگان مجلس شورای اسلامی:

دولت در لایحه بودجه ۱۴۰۳ بازنگری کند

7 سیاسی

سرویس سیاسی - اکنون باید از 
دولت محترم پرســید که چرا گزارش 
عملکرد این قانــون را نمی دهید؟ این 
قانون زوداثر است، یعنی باید بلافاصله 
آثارش روشــن شــود، چون این گونه 
تنظیم شــده اســت. پس چرا در برابر 
این هزینه های بســیار گزاف گزارشی 
نمی دهید؟ چرا یک بار درباره نتایج این 
طرح که به طور خالص معرف تفکرات 

اصولگرایان است، سکوت می کنید؟
این طبیعی اســت که دولت ها و 
افراد، درســت یا نادرست مشــغول ردیف کردن دستاورد های خود باشند. حتی 
دستاورد های دیگران را به پای خود بنویسند و ضعف ها و ناتوانایی های خود را به 
قبلی ها منتسب کنند. جالب تر اینکه اخیرا یکی از طرفداران و منسوبین به دولت که 
عضو شورای فقهی بانک مرکزی هم هست، مسوولیت تورم بالا را به عهده رژیم 
گذشته انداخته است و تا آنجا پیش رفته که مدعی شده در آن رژیم تورم های ۲۰۰ 
و ۳۰۰ درصدی داشته ایم؟! با این حال یک پرسش ساده از دولت محترم می توان 
طرح کرد و انتظار داریم که پاســخ روشــنی دهند. اگر بخواهیم برای این دولت با 
قبلی ها ویژگی صد درصد متفاوت را معرفی کنیم، باید به مساله فرزندآوری اشاره 
کرد. این طرح صد درصد و خالص از رویکرد نواصولگرایان است. البته منظورم از 
این طرح اصل مساله فرزندآوری نیست که من نیز شخصا معتقدم مساله مهمی است 
و باید برای آن برنامه داشت. ولی نه این برنامه بی ثمر و پرهزینه و غیرمعقولانه ای 
که تحت عنوان قانون فرزندآوری تصویب شــده و اجرا می شود. این طرح کاملا 
مطابق ایده ها و درک مجموعه اصولگرایان است. دو سال پیش با همکاری مجلس 
و دولت قانونی تصویب شد که مطابق اصل ۸۵ آن را به صحن مجلس نیاوردند و 
در پستوی یک کمیسیون ویژه رسیدگی کردند. علت هم روشن بود، مفادی داشت 
که نمی خواستند در صحن علنی مورد بحث قرار گیرد. این قانون جمعا ۱۵۴ ماده 
و تبصره دارد و بسیاری از دستگاه ها را درگیر خود کرده و بودجه بسیار کلانی را 
مستقیم یا غیرمستقیم به آن تخصیص داده اند که یکی از علل کسری بودجه و تورم 
نیز همین قانون است. ستاد قدرتمندی به ریاست رییس جمهور که ۱۱ وزیر و ۱۱ 
نفر از مقامات و نمایندگان و نیرو های مسلح و بسیج و... در آن عضو هستند. یکی 
از وظایف این ستاد، دریافت گزارش سالانه عملکرد و ارزیابی فعالیت های صورت 
گرفته در اجرای قانون فرزندآوری است. هدف اولیه این قانون رساندن فرزندآوری 
به بالاتر از رقم جانشــینی است در واقع باید فرزندآوری به ۲/۱ و بیشتر برسد که 
معمولا در ذهن و بیان بسیاری از آنان ۲/۵ فرزند است. این قانون را باید خواند تا 
دید که چه هزینه های سنگینی را بر کشور و بودجه تحمیل کرده اند و در مساله ای 
نبوده که دخالت نکنند و دخالت های غیرقابل قبول هم کم نیست.  خب! اکنون باید 
از دولت محترم پرسید که چرا گزارش عملکرد این قانون را نمی دهید؟ این قانون 
زوداثر اســت، یعنی باید بلافاصله آثارش روشن شود، چون این گونه تنظیم شده 
است. پس چرا در برابر این هزینه های بسیار گزاف گزارشی نمی دهید؟ چرا یک بار 
درباره نتایج این طرح که به طور خالص معرف تفکرات اصولگرایان است، سکوت 
می کنید؟ شما که راه ها و فرودگاه های قبلی ها را افتتاح و به نام خود فاکتور می کنید 
که ایرادی هم ندارد، چرا در برابر این طرح که تبدیل به نشان )برِند( تفکر و ذهنیت 
شما شده است حتی یک کلمه هم نمی گویید؟ چرا مانع از انتشار اطلاعات و آمار 

آن شده اید؟ چرا گزارش های ستاد را منتشر نمی کنید؟ نکند گزارشی نمی دهند؟
 پاسخ همه این ها کاملا روشن است. این طرح شکست کامل خورده است. 
این طرح موجب تورم، حتی فساد )وام های ازدواج در قم(، اختلال در نظام اداری 
و بهداشتی، انحراف منابع مالی از فرآیند تولید به مسیر اتلاف، به هم ریختن نظام 
اداری و بانکی )مقاومت بانک ها در پرداخت وام ازدواج(، افزایش ناترازی بانک ها 
و... شده، در مقابل دریغ از افزایش جمعیت که کاهش هم داشته است.  جالب اینکه 
حالا دنبال موجه جلوه دادن به دنیا آوردن فرزند معلول هستند. بدتر از همه اینکه 
آمار ثبت احوال نیز دیگر منتشر نمی شود و مسوولان کشور از ریاست جمهوری به 
پایین به طور کلی در این مورد سکوت کرده اند، همه این ها گذشته است، چرا قانون 
را تغییر نمی دهید؟ این همه هزینه برای چی می شــود. حالا مجلس نمی توانست 
قانون خوب بنویسد، ولی می تواند که قانون بد را متوقف کند. حداقل این کار را 

انجام دهید. جلوی زیان را هر جا بگیرید، سود است.

سرویس سیاسی - یک عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
گفت: روس ها سیاست خودشان را دارند ما هم بنا نداریم همه تخم مرغ هایمان را  در 
سبد روس ها قرار دهیم اما به هر حال روابط راهبردی با هم داریم.فداحسین مالکی 
درباره دستاوردهای سفر رئیس جمهور به مسکو عنوان کرد: در چند روز گذشته بعد 
از حوادث خونین غزه شاهد تحرکات دیپلماسی در منطقه بودیم که به نوبه خودش 
کمتر چنین اتفاقاتی می افتد و دال بر ترمیم دیپلماسی بین کشورهای منطقه است. این 
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی یادآور شد: 
از یک طرف سفر آقای پوتین به کشورهای حوزه خلیج فارس را مشاهده کردیم با 
اینکه کوتاه بود اما بازتاب های خودش را داشت و از سوی دیگر سفر آقای رئیسی 
را به چند کشور مختلف دیدیم و شرکت در محافل متعدد و نهایتاً سفر کوتاه مدتی 
که به مسکو داشتند را شاهد بودیم، این ها همه دال بر این است که ما در آینده شاهد 
همبستگی راهبردی بین کشورها خواهیم بود.وی با بیان این که این اقدامات قطعاً 
بی تأثیر از دخالت های بیگانگان در منطقه نیست، عنوان کرد: کشورهای منطقه به 
لحاظ نگاه دیپلماسی که با هم دارند معتقدند کشورهای بیگانه خصوصاً آمریکایی ها 
به دنبال فتنه انگیزی در منطقه هستند.مالکی ادامه داد: سفر آقای رئیسی به مسکو یکی 
از موضوعات مهمش حوادث اخیر غزه و وحشی گری های اسرائیلی ها و دخالت 
آمریکایی هــا در منطقه بود و چون ما با روس ها روابط راهبردی در کنار مســائل  
دوجانبه داریم در کنار این ها مسائل بین المللی هم مطرح شد. این عضو کمیسیون 
امنیت ملی و سیاست خارجی درباره فعال شدن روسیه پس حوادث اخیر نوار غزه 
گفت: روس ها سیاست خودشان را دارند ما هم بنا نداریم همه تخم مرغ هایمان را  
در سبد روس ها قرار دهیم به هر حال روابط راهبردی با هم داریم و روس ها هم به 
نوعی ملاحظات خودشان را نسبت به اسرائیل دارند زیرا روابطشان از قدیم بوده 
است ولی جنایاتی که اخیرا اسرائیل انجام داد، قطعاً روس ها را مانند سایر کشورها 
از جمله کشــورهای اروپایی عصبانی کــرد. روس ها در منطقه و حتی معادلات 
بین المللی هنوز جایگاه خودشان را حفظ کرده اند، درست است که جنگ اوکراین 
به آنها لطمه زد اما معمولاً روس ها جایگاه خودشــان را در منطقه حفظ کرده اند. 
آمریکایی ها هم که ابتدای جنگ غزه و آن عملیات متحیرانه ای که فرزندان فلسطین 
انجام دادند برای حمایت از اسرائیل لشکرکشی کردند و این اواخر حماس تنها با 
اسرائیلی ها جنگ نداشت بلکه با آمریکایی ها هم جنگ داشت. این نماینده مجلس 
شورای اسلامی افزود: آمریکایی ها می دانستند برخی کشورهای قدرتمند منطقه و 
حتی روسیه و چین را با اقدامات جنایتکارانه خود تحریک می کنند و همین اتفاق 
هم افتاد، اگر آمریکایی ها پیش دستی زیادی می کردند، یقین داشته باشید روسیه در 
کنار کشورهایی مانند جمهوری اسلامی ایران و بقیه کشورها منطقه در کنار فلسطین 
است و ایستادگی می کند.وی ادامه داد: در جنگ خونین داعش در عراق و سوریه، 
روس ها را به عنوان شریک راهبردی دیدیم و ملاحظه هم داشتیم آمریکایی ها را 
چگونه پس زدند این ها تجربیاتی است که آمریکایی ها باید در هر اقدامی در آینده 

به آن توجه داشته باشند و فتنه انگیزی نکنند.

یک پرسش ساده از دولت ؛ قانون 
فرزندآوری به کجا رسید؟!

عباس عبدی  

مالکی عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس:

بنا نداریم همه تخم مرغ های خودمان را 
در سبد روسیه بگذاریم

سرویس سیاسی - عضو کمیسیون 
برنامه و بودجه مجلس گفت: پیپشنهاد 
من برای بودجه سال آینده این است که 
در بحث درآمدهای نفتی یا عدد لایحه 
تصویب شود و یا حتی عددی پایین تر 
که دولت ناگزیر باشــد هزینه هایش را 
بر اســاس درآمد پایین  تر کاهش دهد 
و هزینه هــای غیرضروری و مازادی که 
معمولا دولت ها دارند، مدیریت و تعدیل 

شود.
احســان ارکانی عضو کمیسیون 

برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی در واکنش به این مساله که »رئیس سازمان 
برنامه و بودجه از کســری بودجه در سال جاری خبر داده و از ناهماهنگی مجلس 
با دولت گلایه منده بوده است، مگر بودجه با هماهنگی دولت تنظیم نشده؟ و اینکه 
باید چه تدبیری برای سال آینده اتخاذ شود که شاهد چنین سخنانی از سوی دولتی ها 
نباشیم؟«، گفت: بودجه ی ۱۴۰۲ لایحه ای بود که دولت به مجلس آورد و اگر اعلام 
شود که کسری دارد اولین جایی که زیر سوال می رود خود دولت و سازمان برنامه و 
بودجه است چراکه مهم ترین منبع درآمدی که منابع درآمد نفتی بود با پیشنهاد دولت 
۱،۴۰۰،۰۰۰ بشــکه در روز در لایحه و برای هر بشکه عدد ۸۵ دلار تصویب شد و 
مجلس هم در راســتای همکاری با دولت و اینکه دولت در مقابل هرگونه کسری 

بودجه پاسخ گو باشد عیناً اعداد خود دولت را تصویب کرد.
وی ادامه داد: نشان به این نشان که در ۲۲مرداد آقای منظور اعلام کرد که ظرفیت 
تولید نفت ما از ۱،۴۰۰،۰۰۰ بشکه در روز هم فراتر رفته است و درخواست مجوز 
برای صادرات مازاد داشت تا بتوانند درآمدهای اضافی را وارد خزانه کنند؛ که مجلس 
در آن زمان با واقع بینی با این درخواست موافقت نکرد و امروز شاهد این هستیم که 
آقای منظور برخلاف صحبت های ۳ ماه پیش خودشان اعلام کردند که توان تولید 
۱.۴ میلیون بشکه در روز را نداریم و عدد تولید و صادرات به مراتب پایین تر است.

نماینده مردم نیشابور در مجلس در ادامه اظهار داشت: به نظر می رسد ایشان 
سهواً یا به دلیل دیگر خیلی تمایل دارند تا قصور سازمان برنامه و بودجه در تخمین 
درآمدهای نفتی را از خود و این ســازمان دور کرده و به گردن ســازمان های دیگر 
بیاندازد که فعلا دم دســت ترین مجموعه ای که پیدا کرده مجلس است، اما ایشان 
بدانند که مجلس و نمایندگان با تســلط بر ســیر فرآیند تصویب بودجه ۱۴۰۲ و 
واقعیت ها و مســتندات موجود اجازه نخواهند داد تا با سیاســی کاری، مجلس در 
این موضوع مقصر شــناخته شود و خود سازمان برنامه و بودجه باید در مقابل این 

مسئله پاسخ گو باشد.
ارکانی در پاسخ به این سوال که »رویکرد و برنامه مجلس نسبت به بودجه ۱۴۰۳ 
برای تکرار نشدن این اتفاقات چه خواهد بود؟«، عنوان کرد: ما در سال گذشته در 
خصوص درآمدهای نفتی هرآنچه که پیشــنهاد خود دولت و سازمان برنامه بود را 
تصویب کردیم البته شاید به این دلیل که آقای منظور در آن زمان در سازمان برنامه 
و بودجه نبودند، از این موضوع اطلاع ندارند یا فراموش کرده اند و بهتر اســت که 
در رابطه با این مسائل مطالعه کنند. برای امسال هم پیشنهاد خود من این است که 
درخصوص درآمدهای نفتی یا عدد لایحه تصویب شود و یا حتی عددی پایین تر که 
دولت ناگزیر باشد هزینه هایش را بر اساس درآمد پایین  تر کاهش دهد و هزینه های 
غیرضروری و مازادی که معمولا دولت ها دارند، مدیریت و تعدیل شــود و هزینه 
ها در ســرفصل هایی تخصیص یابد که جزو الزامات قانونی و نیازهای ضرروری 

کشور و سیستم اجرایی است.
عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس در پاســخ به این ســوال که »بحث 
درآمدهای مالیاتی دولت در هفته های اخیر بحث برانگیز شده است«، گفت: ما در 
جایی که افزایش درآمد مالیاتی براســاس شناسایی گلوگاه های فرار مالیاتی باشد 
حمایت می کنیم اما درجایی که افزایش درآمد مالیاتی از افزایش درصد یا رقم خارج 
از قاعده ی دریافت مالیات از اصناف یا از تولیدکنندگانی که مالیات خود را پرداخت 
می کنند، باشد برایمان قابل قبول نیست و به معنی فشار بیشتر بر تولیدکننده و اصناف 

است که حتماً در این زمینه باید تجدید نظر بشود.
وی تصریح کرد: در جاهایی که تا به الان فرار مالیاتی داشتند و مالیات پرداخت 

نمی شده اگر دولت برنامه ای داشته باشد ما حمایت می کنیم.
ارکانی در پاسخ به این سوال که »بودجه ی امسال دولت بر اساس یورو بسته 
شده، این تغییر از دلار به یورو به نظر شما تاثیر مشخص و ملموسی خواهد داشت؟ 
همچنین با توجه به کاهش قیمت هر بشــکه نفت از ۸۵ دلار به ۶۵ یورو می توانیم 
احتمال این را بدهیم که دولت در حال واقعی کردن درآمدهای خود است؟«، اظهار 
داشــت: به نظرم همین که از اســم دلار جدا شدیم به نوبه ی خود خوب است، اما 
اصل قضیه  دلارزدایی این اســت که ما در حوزه ی اقتصاد دلار زدایی کنیم، یعنی 
نوســانات قیمت ارز و دلار تاثیری روی اقتصاد ما به ویژه در حوزه  هایی که تولید 

داخل است، نگذارد.
وی افزود: الان با یک نوسان کوچک دلار در زمینه های مختلف مانند لبنیات و 
سوخت و... که بسیاری از آنها تولید داخل است ما افزایش قیمت داریم، دلار زدایی 
یعنی تاثیرات نوسانات قیمت دلار را روی اجناس و علی الخصوص تولیدات داخل 

از بین ببریم.
نماینده مردم نیشــابور در رابطه با افزایش حقوق ۱۸ درصدی برای کارمندان 
دولت، تصریح کرد: نرخ تورمی که به تازگی اعلام شد ۴۴.۹ درصد بود، عددی که 
با پیشنهاد دولت می خواهد به حقوق کارمند اضافه شود ۱۸ درصد است، خود شما 

بین ۴۴ و ۱۸ نسبت بگیرید ببینید چقدر واقعیت دارد با تورم واقعی کشور. 
وی افزود: حالا ما نمی گوییم افزایش حقوق ۴۴ درصد باشــد اما متناســب با 
۴۴ دیگر ۱۸ درصد هم نیست، حداقل عدد ۳۰ بیشتر متناظر بود و امیدواریم حتماً 
تجدید نظر در افزایش حقوق شاغلین و بازنشستگان در بودجه ی ۱۴۰۳ رخ بدهد.

ارکانی تاکید کرد: قاعدتاً در کمیســیون تلفیق تلاش خواهد شــد تا با رایزنی 
و در نظــر گرفتن منابــع، این اعداد افزایش پیدا کند و باید منتظر بمانیم تا نتیجه را 

مشاهده کنیم.

ســرویس سیاسی -  سخنگوی کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس شورای اسلامی از آغاز بررسی لایحه »حمایت از ایرانیان خارج از کشور« در 
این کمیسیون خبر داد.»ابوالفضل عمویی« سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس در تشریح جلسه این کمیسیون، اظهار کرد: کمیسیون امنیت ملی 
و سیاست خارجی مجلس، بررسی لایحه »حمایت از ایرانیان خارج از کشور« را 
آغاز کرد و در اولین جلسه بررسی این لایحه، ۵ ماده ابتدایی بررسی و با اصلاحاتی 
تصویب شــد.وی افزود: بر اســاس ماده دوم مصوبه، دولت مکلف شده است که 
جذب نخبگان علمی خارج از کشــور در مراکز آموزشــی، مؤسسات دانش بنیان 
و دســتگاه های اجرایی را تسهیل کند.سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس تاکید کرد: تسهیل فعالیت اقتصادی و سرمایه گذاری ایرانیان خارج 
از کشور تکلیف دیگری است که بر اساس بخشی دیگر از مصوبه، بر عهده دولت 
خواهد بود. وی اظهار کرد: از جمله تکالیف وزارت ارتباطات با تصویب این قانون، 

ارائه خدمات دولت هوشمند به ایرانیان در خارج از کشور خواهد بود.
عمویــی گفت: این لایحه در ۱۶ ماده و با هــدف ارتقای خدمات دولت به 
ایرانیان مقیم خارج از طریق تسهیل تردد و ارتباطات علمی، فرهنگی و اقتصادی 

آنان طراحی شده است و رسیدگی به آن در کمیسیون، ادامه خواهد داشت.

ارکانی عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس:

اجازه نمی دهیم قصور سازمان برنامه 
و بودجه در تخمین درآمدهای نفتی را 

گردن مجلس بیندازند

عمویی در تشریح جلسه کمیسیون امنیت ملی مجلس:

دولت مکلف به تسهیل سرمایه گذاری 
ایرانیان خارج از کشور شد

رسولی سخنگوی شورای ائتلاف:

با افراد متخصص تر و کارآمدتر، به مجلس 
ایده آل دست پیدا خواهیم کرد

سرویس سیاسی - کمتــر از سه ماه به انتخابات 
مجلس دوره دوازدهم باقی مانده است و تنور انتخابات 
کم کم در حال داغ شدن است. در همین باره جریانات 
و احزاب سیاســی با افزایش جلسات خود در تلاش 
بــرای همفکری، برنامه ریزی و تعامل جهت حضور 
حداکثری در انتخابات هســتند. به همین مناســبت، 
با »امیرابراهیم رســولی« ســخنگوی شورای ائتلاف 
نیروهای انقلاب اســلامی به گفت وگو نشســتیم تا 
آخرین وضعیت این شورا و تصمیماتش و نیز آرایش 
نیروهای سیاسی در آستانه انتخابات مجلس را مورد 
ارزیابی قرار دهیم.تاکید فراوان رسولی بر حضور همه 
گروه ها و جناح های سیاســی که دل در گرو انقلاب 
اســلامی و پذیرش قانون اساســی دارند، قابل تأمل 
است؛ قابل تأمل از این جهت که مخالفین اصولگرایی، 
همواره اصولگرایان را به تلاش برای کاهش رقابت و 
مشارکت در انتخابات، متهم می کنند. رسولی در عین 
حال که معتقد است اساس کار شورای ائتلاف، خرد 
جمعی و گروهی است و این شورا درهای خود را به 
روی همه گروه های اصولگرایی بازمی گذارد، اما این را 
هم تصریح می دارد که »شورای ائتلاف نمی تواند مسیر 
خود را به خاطر آن هایی که دنبال کار انفرادی هستند، 
تغییر دهد«. در ادامه، مشروح گفت وگو با »امیرابراهیم 

رسولی« را از نظر خواهید گذراند.
چندی پیش، آخرین جلســه تعیین مدل 
انتخاباتی شــورای ائتلاف نیروهای انقلاب 
برگزار شــد؛ شاکله مدل انتخاباتی این شورا 

چگونه خواهد بود؟
پس ثبت نام از کاندیداها، سایت شورای ائتلاف 
نیروهای انقلاب را به افرادی که تمایل داشتند با لیست 
شــورای ائتلاف در انتخابات شرکت کنند را معرفی 
کردیم تا در آن، ثبت نام کنند. همچنین هفته گذشــته، 
نهمین جلسه از جلسات کارگروه انتخاباتی شورای 
ائتلاف برگزار شد. دوســتان و همکاران در شورای 
ائتلاف، در حال ارزیابی پیشــنهادات مختلف ]برای 
مدل انتخاباتی[ هستند اما هنوز به مدل قطعی انتخاباتی، 
نرسیده ایم. تاکنون سه مدل را برای انتخابات بررسی 
کرده و در حال ارزیابی آن ها هستیم؛ با توجه به زمانی 
که برای انتخابات و معرفی لیســت داریم، ان شاءالله 
بتوانیم به موقع، ارزیابی ها را انجام داده و مدل انتخاباتی 

خود را ارائه کنیم.
در بررسی و تعیین مدل انتخاباتی، چه 
سهمی را برای سایر جریانات اصولگرایی در 

نظر گرفته اید؟
شــورای ائتلاف نیروهای انقلاب اســلامی، 
شــورایی مشورتی است و با نظر جمعی کار می کند؛ 
در عین حال بارها اعلام کرده ایم که در شورای ائتلاف 
به روی همه جریاناتی که دل در گرو انقلاب اسلامی 
و جمهوری اســلامی دارند، باز است اما درخصوص 
کســانی که حاضر نیســتند نظر جمعی را پذیرفته و 
دور میز شــورای ائتلاف بنشینند و اساساً علاقه مند 
به تک روی هســتند، نمی توانیم در شورا برای آن ها 
برنامه ای داشته باشیم؛ آن ها مسیر خود را می روند اما 
ما به عنوان شــورای ائتلاف به دنبال انجام کار جمعی 
و وحدت هستیم؛ همه طرف ها باید تمام ظرفیت های 
خود را بیاورند تا مجلســی کارآمدتر ]در مقایســه با 

مجلس یازدهم[ داشته باشیم.
آیا با شــورای وحدت نیروهای انقلاب 
اسلامی، جبهه پایداری و شریان جلساتی را 

برگزار کرده اید؟
در حال حاضر ]فقط[ آقای ســیدرضا تقوی از 
شورای وحدت، دور میز شورای ائتلاف نشسته است.
آیــا به نمایندگی از شــورای وحدت به 

شورای ائتلاف حضور دارد؟
به هر صورت شما نمی توانید افراد را از جایی که 
به آن تعلق دارند، جدا کنید؛ حتی حزب مؤتلفه اسلامی 
نه به صورت منظم اما هرازگاهی نماینده ای را از طرف 
دبیر کل خود، به جلسات شورای ائتلافی می فرستد. 
گروه های دیگر هم که تمایل دارند، می توانند تشریف 
بیاورند؛ واقعیت این است که شورای ائتلاف نمی تواند 
مســیر خود را به خاطر آن هایی که دنبال کار انفرادی 
هستند، تغییر دهد.به صورت منطقی وقتی همه افراد 
کنار شــما هستند، آیا به خاطر یک فرد که به مهمانی 
شما نیامده، شما مهمانی را لغو می کنید؟ حتماً این کار 
را نمی کنید و اصلًا منطقی نیست. موضوع کار ائتلاف، 
شخصی نیست. از سوی دیگر، ما در شورای ائتلاف 
صرفاً احزاب را نداریم بلکه اصناف و نیروهای جهادی 
را نیــز داریم. آیا ما بایــد کار را به خاطر یک جریانی 
کــه می خواهد کار انفرادی کند، تعطیل کنیم؟ آیا این 
کار منطقی و بر مبنای عقلانیت اســت؟ حتماً نیست. 
هر کسی که به جریان انقلاب اسلامی احساس تعلق 

می کند، دور میز شورای ائتلاف نشسته است و دیگران 
هم می توانند به آن اضافه شوند.

پیش بینــی شــما از لیســت واحــد 
اصولگرایان چیســت؟ آیا این لیست واحد، 

جنبه عینی و عملیاتی به خود می گیرد؟
ما تلاش می کنیم لیســت واحــد داده و در کنار 
همدیگر باشیم؛ حالا اگر کسی نمی خواهد تمکین کند 
و می خواهد مسیر افتراق را طی کند، موضوع دیگری 
است.  در انتخابات شورای شهر گذشته که در تهران 
برگزار شد، مانند الان از همه دوستان دعوت کردیم که 
در شورای ائتلاف شرکت کنند اما عده ای نپذیرفتند و 
برای خود، لیست مستقل دادند؛ ما به نظرشان احترام 
گذاشــتیم اما حاصلش چه شد؟ در انتخابات شورای 
شــهر قبلی، مجبور شدیم با سیاست »اشتراک صفر« 
عمل کنیم و در نهایت هم لیست ائتلاف شورای شهر 
تهران به پیروزی رسید؛ در حال حاضر هم ضمن دراز 
کردن دست دوستی و همکاری به سوی همه عزیزان، 
همین مسیر را طی می کنیم.البته ما هیچ تمایلی به بروز 
اختلافات تخریبی نداریم و فضای کشــور هم اساساً 
جایی برای بروز اختلاف افکنی نمی گذارد؛ آن هایی 
هم که بــه بهانه های مختلف به دنبال اختلاف افکنی 
هستند، به نظرم شرایط امروز کشور را درک نمی کنند؛ 
امروز شــاهد آن هستیم که در فضای مجازی به افراد 
تهمت زده می شود و این تهمت ها باعث کاهش میزان 
مشارکت خواهد شــد و دلسردی به وجود می آورد. 
از قوه قضائیه درخواســت می کنیم که طبق قانون با 
کسانی که در رســانه ها و فضای مجازی به تخریب 
افراد می پردازند، برخورد کند تا بتوانیم انتخاباتی آرام 

و معقول در ۱۱ اسفند داشته باشیم.
اخیراً رئیس شــورای ائتلاف گفت: »اگر 
کســی بخواهد با تندروی کار سیاسی کند، 
با او میانه ای نداریم «. نظر شــما در این باره 

چیست؟
مواضع رئیس شورای ائتلاف به عنوان فردی که 
۱۶ سال سابقه حضور در مجلس و ریاست مجلس را 
داشته و هم اکنون نیز مشاور عالی رهبر معظم انقلاب 
اســت، وحدت گرایانه است؛ آقای حدادعادل تلاش 
می کند نســبت به برخی افراد که از سر کم تجربه گی 
سیاســی، مواضعی را اتخاذ می کنند، از موضع پدرانه 
برخورد کند. ســه ماه پیش رو هم به سرعت خواهد 
گذشت و همه ما باید تلاش کنیم تا در روز انتخابات، 
مجلسی کارآمدتر شکل بگیرد؛ برای این مظور باید به 
محتوا بازگردیم و ارزیابی درســتی از مجلس یازدهم 
داشته باشیم؛ با نگاهی منصفانه باید آسیب های مجلس 
یازدهم را بررسی و رفع کرده و مزایای آن را برجسته 
و تقویت کنیم؛ بدون شــک بــا افراد متخصص تر و 

کارآمدتر، به مجلس ایده آل دست پیدا خواهیم کرد.
به نحوه کنش  گــری جریان اصلاحات 
و اعتــدال هم بپردازیم. فکــر می کنید این دو 
جریان با چه آرایشــی در انتخابات شرکت 
خواهند کرد؟ عده ای از این ها »مخالف تحریم« 
انتخابــات و عده ای دیگــر، »موافق تحریم« 
انتخابات هســتند. در نهایت، تصمیم شــأن 

نسبت به انتخابات چگونه خواهد بود؟
آن هایی که دنبال تحریم هســتند، همیشــه نقِ 
می زننــد. در واقع باید گفت برخی اصلاح طلبان، جز 
دســته »نق زنان سیاسی« هستند که در مواقع و شرایط 
حساس و سخت، ایجاد تفرقه می کنند و ساختارشکن 
هســتند. آن ها ســعی می کنند بین گروه های جامعه 
اختلاف بیندازند که تکلیف شان معلوم است.  کارنامه 
آن ها در مجلس ششم برای مردم روشن شد. آن ها وارد 

مجلس جمهوری اســلامی شدند اما برخلاف مسیر 
نظام و جامعه حرکــت کردند. با این حال در جریان 
اصلاح طلب، یک »جریان معقول« هم وجود دارد که 
قانون اساســی را پذیرفته و در چارچوب آن، فعالیت 
می کند که برخی به اسم اعتدالی و برخی دیگر به اسم 
اصلاح طلب، مطرح هستند؛ به نظر می آید که هر دوی 
این ها در انتخابات مجلس، دست به دست همدیگر 

خواهند داد و سعی می کنند به اجماع برسند.
آیا لیست واحد هم خواهند داد؟

به نظر می آید که این جریانات در برخی حوزه های 
انتخابیه با همدیگر توافق کرده و به اجماع می رسند؛ 
اما ما به عنوان جریان نیروهای انقلاب فکر می کنیم که 
حضور همه جریان های سیاسی اعم از اصلاح طلب، 
اعتدالی و مستقلین که می توانند مشارکت را افزایش 
دهند، لازم اســت.  فکر می کنیم حضور همه دوستان 
در مجلس، محترم اســت و نظرات کارشناسی آن ها 
مورد بررســی قرار خواهد گرفــت. همین طور اگر 
فراکسیون های مختلفی در مجلس تشکیل شود، این 
فراکسیون ها می توانند در کار کارشناسی و در محتوای 

کار مجلس، کمک کننده باشند.
آیا اجماع اصلاح طلبــان و اعتدالیون و 
دادن لیست واحد از سوی آن ها، در مسیر کار 

انتخاباتی اصولگرایان تأثیر می گذارد؟
قطعاً هرگونه شــرایط سیاسی که شکل بگیرد، 
نســبت به آن تصمیم خواهیم گرفــت اما امیدواریم 
برخی که حاضر به تمکین به نظر جمع نیستند و ساز 
تفرقه افکنی می زنند، با شــرایطی که به وجود می آید، 
در صحنه سیاسی به شورای ائتلاف پیوندند؛ ما هم با 
فراموش کردن گذشته، از همه افرادی که علاقه مند به 

کار جمعی هستند، پذیرایی خواهیم کرد.
بــرای اصولگرایان، اساســاً، افزایش 
مشــارکت اهمیت و اولویت دارد یا پیروزی 

صرف در انتخابات؟
همانطور که می دانید، اصولگرایان و شــورای 
ائتــلاف تاکنون هیــچ اقدامی برای »عــدم افزایش 
مشارکت در انتخابات« انجام نداده اند؛ ما طرفدار ایده 
افزایش مشارکت هستیم و از حضور همه جناح ها و 
جریانات در انتخابات استقبال می کنیم. اما به نظر می آید 
که همه گروه ها باید قانون اساسی و شورای نگهبان و 
سازوکار انتخابات را بپذیرند. اگر در صحنه انتخابات، 
باد به ســمت برخی نوزید و آن ها بخواهند، بازی را 
خراب کنند، این دیگر موضوع دیگری است زیرا نشان 
می دهد که روحیه بازی انتخاباتی را ندارند. در شورای 
ائتلاف و با ایجاد کارگروه نظارت و ارزیابی، عملکرد 
نمایندگانی که با عنوان شــورای ائتلاف وارد مجلس 
شده اند را مورد بررسی قرار داده ایم و ثابت کرده ایم که 
با هیچ کسی عقد اخوت نبسته ایم و اگر فرد بهتری را 
بتوانیم جایگزین او کنیم، حتماً این کار را خواهیم کرد.
به عنوان سوال پایانی؛ پیش بینی شما 
از ترکیب مجلس آینده چیست؟ آیا به نحوی 
تکرار مجلس کنونی خواهد بود یا تغییرات، 

ملموس و مشهود می شود؟
به صــورت کلی، پیش بینی عرصه سیاســت 
هیچ گاه قطعی و صد درصدی نیست. آنچه از صحنه 
سیاســی قابل برداشت اســت، این است که اقبال به 
جریان نیروهای انقلاب کماکان وجود دارد و ما فکر 
می کنیم این جریان همچنان مورد اعتماد مردم اســت 
و اگر هم اشــتباه یا کاستی وجود داشته، حداقلی بوده 
اســت و امیدواریم در مجلس آینده، این کاستی ها نیز 
 رفع شــوند و نیروهایی بهتر از گذشته، راهی مجلس 

شوند.

سخنگوی شورای ائتلاف نیروهای انقلاب اسلامی معتقد است که این شورا نمی تواند مسیر حرکتش را به خاطر عده ای که حاضر به تمکین 
به رای جمعی نیستند، تغییر دهد.

 اصولگرایــان و شــورای ائتــلاف تاکنــون هیــچ اقدامــی بــرای »عــدم افزایش 
مشــارکت در انتخابــات« انجــام نداده انــد؛ مــا طرفــدار ایــده افزایش مشــارکت 
هســتیم و از حضــور همــه جناح ها و جریانــات در انتخابــات اســتقبال می کنیم.
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